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خبری »دنیای هوادار« یاد و خاطره شهدا به ویژه 
شهید مجتبی عباسی  را گرامی می دارد

سازمان حفاظت محیط زیست می گوید که ارزیابی اثرات 
زیست محیطی انتقال آب خلیج فارس چندسال گذشته به 
تصویب رسیده بود همچنین با وجود چالش هایی که بر 
سر انتقال آب بین حوضه ای وجود دارد، معاون محیط 
زیست انسانی این سازمان می گوید که ما از طرح هایی 
مانند انتقال آب خلیج فارس حمایت می کنیم چراکه برای 
اینگونه پروژه ها برنامه های مشخصی تدوین شده است و 
می دانیم که چه  میزان آب و با چه شرایطی باید انتقال 

پیدا کند تا خسارت های زیست محیطی به حداقل برسد.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایسنا، درحالی طی 
روزهای اخیر مرحله نخست طرح انتقال آب خلیج فارس به 
فلات مرکزی کشور افتتاح شد که این گونه پروژه ها همواره 
با انتقادات زیادی همراه هستند چراکه به گفته بسیاری 
در  آب  تامین  برای  ساده تری  راهکارهای  کارشناسان  از 
فلات مرکزی کشور -از جمله اصلاح شیوه آبیاری در بخش 

کشاورزی- وجود دارد.
از سوی دیگر بسیاری بر این باورند که انتقال آب مشکلی 
را حل نمی کند و حتی آثار سوء و جبران ناپذیری بر مبدأ 
موافقت  بحبوحه  در  دارد. طی سال گذشته  آب  انتقال 
دریای خزر عباس  انتقال آب  با  زیست  سازمان محیط 
کشاورز- معاون وزیر جهاد کشاورزی وقت، در نشستی 
اظهار کرده بود که در سال های۹۰ و ۹۱ می خواستند که 
آب دریای خزر را به دریاچه ارومیه منتقل کنند. همزمان 
نشست هایی با انجمن علوم آبیاری آمریکا برگزار شد و در 
این نشست ها متخصصان این حوزه گفتند که ۲۰سال 
است متوجه شده ایم که انتقال آب بین حوضه ای بزرگترین 

اشتباه ما بود.
ارزیابی اثرات زیست محیطی پروژه انتقال آب خلیج فارس 

۷سال پیش به تصویب رسیده بود
آنچه که برخی از متخصصان محیط زیست را درمورد انتقال 
آب خلیج فارس نگران کرده است تخلیه پساب شور در 
محیط دریا، تخریب دریا برای جانمایی لوله های انتقال 
آب و در نتیجه تهدید اکوسیستم و موجودات زنده دریا 
است. این نگرانی ها درحالی مطرح می شود که سازمان 
حفاظت محیط زیست می گوید که ارزیابی زیست محیطی 
این پروژه به تأیید رسیده است. حمید جلالوندی- مدیرکل 
دفتر ارزیابی اثرات زیست محیطی سازمان حفاظت محیط 
زیست می گوید: ارزیابی اثرات زیست محیطی این پروژه 

طی سال۹۲ نهایی شده و به تصویب رسیده بود.
او در ادامه با اشاره به اینکه برای پروژه های انتقال آب، 
فاکتورهایی در محیط آبی و در محیط خشکی برای ما 

مهم است که باید رعایت شود، تصریح می کند: مسیر عبور 
لوله های انتقال آب، محل احداث ایستگاه های پمپاژ و 
رعایت حریم مناطق حفاظت شده ازجمله این فاکتورها 
است که ادارات کل محیط  زیست در استان ها باید روی 

این موارد نظارت دقیق و کافی داشته باشند.
انتقال آب خلیج فارس صرفاً برای شرب نیست

هرچند همواره تأکید وزارت نیرو در پروژه های انتقال آب، 
تأمین آب شرب در مناطق خشک کشور است اما انتقال 
آب خلیج فارس قرار نیست که صرفاً برای تامین آب شرب 
باشد و مصارف صنعتی را هدف قرار گرفته است. مسعود 
تجریشی- معاون محیط زیست انسانی سازمان حفاظت 
محیط زیست دراین باره توضیح می دهد: سیاست سازمان 
محیط زیست این است که اگر انتقال آب از منطقه ای 
صورت می گیرد صرفا باید به مصرف شرب برسد اما دولت 
چند پروژه محدود انتقال آب از خلیج فارس و دریای عمان 
را تعریف کرده است که به مصارفی غیر از تامین آب 
شرب می رسد و در بخش هایی ازجمله صنعت و کشاورزی 
مصرف می شود. هدف از این کار نیز جلوگیری از فشار 

بیش از حد بر منابع آب زیرزمینی در فلات مرکزی است.
تاکید ما بر انتقال صنایع آب بر به کنار دریاها است

او ادامه می دهد: تأکید ما بر این است که به جای انتقال 
آب به فلات مرکزی ایران، صنایع آب بر کشور را در کنار 

دریاها تأسیس کنیم تا تخریب های کمتری به محیط 
زیست تحمیل شود البته ما از طرح هایی مانند انتقال آب 
خلیج فارس حمایت می کنیم، چراکه برای اینگونه پروژه ها 
با همکاری وزارت نیرو برنامه های مشخصی تدوین شده 
است و می دانیم که چه  میزان آب و با چه شرایطی باید 
انتقال پیدا کند که خسارت های زیست محیطی به حداقل 
نظارت  پروژه ها  این  روی  می توان  دیگر  از سوی  برسد. 

دقیقی داشت.
نمی توانیم با پروژه انتقال آب خلیج فارس مخالفت کنیم

تجریشی در پایان با بیان اینکه هر پروژه عمرانی آثار سوء 
زیست محیطی خود را دارد، تصریح می کند: گزارش های 
ارزیابی به ما نشان می دهد که چگونه باید این آثار را به 
حداقل رساند و فعالیت های خود را متناسب با ظرفیت های 
موجود انجام دهیم. برای مثال ما نباید در اصفهان که 
مشکل کم آبی دارد کارخانه ذوب آهن تاسیس می کردیم. 
از این رو لازم بود که بسیاری از این سیاست گذاری ها طی 
۵۰سال اخیر مورد توجه قرار می گرفت اما اکنون وزارت 
نیرو -به عنوان مسئول تأمین آب کشور- می گوید که برای 
استقرار جمعیت در یک نقطه نیاز به انتقال آب است. 
به همین دلیل ما نیز نمی توانیم مخالفت کنیم بلکه فقط 
می توانیم الزامات زیست محیطی را در این پروژه ها لحاظ 

کنیم.

خبر اول

حمایت محیط  زیست از طرح انتقال آب خلیج فارس احتمال اجرای محدودیت منع تردد 
از ساعت۲۱ روز ۲۴آبان در تهران

استاندار تهران از ارائه پیشنهاد محدودیت منع تردد در تهران 
این محدودیت  اجرای  از ساعت۲۱ خبر داد و گفت: زمان 

مشخص نیست اما احتمال دارد از ۲۴آبان اجرایی شود. 
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از مهر، انوشیروان محسنی 
بندپی از ارائه پیشنهاد محدودیت تردد در تهران از ساعت۲۱ 
خبر داد و گفت: زمان اجرای این محدودیت مشخص نیست، 
اما احتمال دارد، از ۲۴آبان اجرایی شود. وی علت اعمال چنین 
محدودیتی را کاهش شب نشینی ها و دورهمی ها دانست و 
گفت: این محدودیت در ستاد ملی مقابله با کرونا مورد بحث 
قرار گرفته است، اما زمان اجرای آن در اختیار وزیر کشور 
قرار داده شده است. استاندار تهران همچنین گفت: تعطیلی 
مشاغل گروه۳ و ۴ واحدهای صنفی در تهران تمدید شده و 
گروه شغلی۲ نیز از ۲۰آبان مشمول محدودیت زمانی برای 
فعالیت می شود و در تهران به جز واحدهای صنفی مجاز، 
تمام صاحبان مشاغل گروه ۲ از روز ۲۰آبان ماه باید ساعت۱۸ 

واحدهای خود را تعطیل کنند.

تولید ۴داروی گیاهی برای بهبود 
علایم کرونا در ایران

سخنگوی سازمان غذا و دارو گفت: چهار فرآورده طبیعی با اجزای 
گیاهی برای بهبود علایم کووید۱۹ از کمیسیون قانونی سازمان غذا 
و دارو مصوبه گرفتند. دو مورد آنها توانستند مجوز تولید موقت 
۶ماهه را اخذ کنند و دو داروی دیگر هنوز مجوز تولید نگرفته اند. 
کیانوش جهانپور افزود: هیچکدام از این داروها داروی درمان 
کووید۱۹ نیستند اما اثراتی برای بهبود علایم این بیماری 
داشته اند که باید مراحل بررسی بیشتر را طی کنند. وی گفت: 
اولین داروی گیاهی از این مجموعه یک اسپری دهانی با نام 
PHR ۱۶۰ است که حاوی ۶اسانس گیاهی است و با توجه به 
نتایج کارآزمایی بالینی ارائه شده در صورت مصرف به بهبود 
عوارض ریوی کووید۱۹ شامل تنگی نفس، سرفه و اکسیژن 
رسانی شریانی کمک می کند. سخنگوی سازمان غذا و دارو 
افزود: داروی دوم شربت موکوزیفت حاوی عصاره آبی میوه دو 
گیاه است که با توجه به مدارک کارآزمایی بالینی ارائه شده، 
در صورت مصرف به بهبود علایم خستگی و بی اشتهایی در 
بیماران مبتلا به کووید١٩ کمک می کند، این دو دارو مجوز 
تولید موقت ۶ ماهه را دریافت کرده اند و وارد بازار شده اند. 
جهانپور ادامه داد: فرآورده طبیعی دیگر یک شربت حاوی هفت 
جزء گیاهی است که هنوز نام آن تأیید نشده اما بر اساس 
نتایج کارآزمایی بالینی ارائه شده، اعلام شده که در کاهش دوران 
بستری و بهبود هایپوکسی )کاهش اکسیژن رسانی به بدن( 
موثر است که مراحل بررسی آن در سازمان غذا و دارو ادامه دارد. 
سخنگوی سازمان غذا و دارو گفت: چهارمین فرآورده طبیعی در 
این مجموعه یک شربت حاوی یک گیاه دارویی است که اسناد 
آن با نام آنوال اس در کمیسیون قانونی سازمان غذا و دارو در 
حال بررسی است و بر اساس نتایج کارآزمایی بالینی، اعلام شده 
که در بهبود برخی علایم بیماری کووید۱۹ موثر است. وی گفت: 
هنوز هیچکدام از این داروها به عنوان داروهای تأیید شده در 
درمان کرونا مطرح نیستند و به طور کلی در دنیا هنوز هیچ 

داروی اختصاصی برای درمان کرونا تأیید نشده است.
بر اساس این گزارش، ویروس کرونا عامل بیماری کووید۱۹ 
از اواخر سال۲۰۱۹ در شهر ووهان چین مشاهده و در مدت 
کوتاهی در همه جهان منتشر شد به طوری که سازمان بهداشت 
جهانی در اسفند۹۸ ) مارس۲۰۲۰(  بروز پاندمی )همه گیری 
جهانی( این بیماری را تأیید کرد. این بیماری هنوز هیچ داروی 
اختصاصی تأیید شده ای ندارد اما از اثربخشی برخی داروهای 
ضد ویروس، ضدالتهاب و افزایش دهنده سیستم ایمنی برای 
بهبود علایم این بیماری و کمک به درمان مبتلایان آن استفاده 
می شود. تعدادی از این داروها در پروتکل درمانی کرونا در ایران 
نیز تصویب شده است. پلاسمادرمانی و اکسیژن درمانی نیز از 

روش های مورد استفاده در درمان این بیماری است.

کرونا در ایران

راه اندازی سامانه اطلاعات شاغلان مشترک صندوق بازنشستگی کشوری
صندوق  سازمانی  تعالی  و  برنامه ریزی  دفتر  مدیرکل 
»اطلاعات  سامانه  راه اندازی  از  کشوری  بازنشستگی 
شاغلان« مشترک این صندوق برای دسترسی و مشاهده 
آخرین سوابق بیمه ای و کسورپردازی ثبت شده خبر داد.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از صندوق بازنشستگی 
کشوری، حمیدرضا رضوانی گفت: کارکنان دستگاه های 
کشوری  بازنشستگی  صندوق  مشترک  اجرایی 
از  پیش  بتوانند  تا  داشتند  متعددی  درخواست های 
بازنشستگی، از سوابق بیمه ای خود در این صندوق آگاه 
شوند تا در صورتی که مغایرت  یا ابهامی در اطلاعات 
ارسال شده از دستگاه متبوع آن ها به صندوق بازنشستگی 
کشوری وجود داشته باشد، نسبت به رفع آن اقدام کنند.

وی تصریح کرد: سامانه »اطلاعات شاغلان« در درگاه 
خدمات الکترونیکی صندوق بازنشستگی کشوری به 
نشانی sabasrm.ir و در بخش »سامانه های دستگاه های 
دولتی و شاغلان« برای همین منظور راه اندازی شده و در 

حال حاضر در دسترس است.
رضوانی افزود: اطلاعات مندرج در این سامانه مربوط به 

آن دسته از مشترکین صندوق بازنشستگی کشوری است 
که دستگاه اجرایی محل خدمت آنان اقدام به ارسال 
شاغلین  جامع  »سیستم  در  تابعه  کارکنان  اطلاعات 
صندوق بازنشستگی کشوری« کرده باشد؛ بنابراین، اگر 
دستگاه های اجرایی، اطلاعات برخی شاغلین خود را به 
هردلیل در سامانه ثبت نکرده باشند، اطلاعاتی برای ارایه 

به افراد وجود نخواهد داشت.
تعالی سازمانی صندوق  و  برنامه ریزی  دفتر  مدیرکل 
بازنشستگی کشوری با بیان اینکه »اطلاعات مندرج 
در این سامانه، توسط دستگاه های اجرایی از احکام 
صندوق  به  و  استخراج  اشتغال  زمان  کارگزینی 
بازنشستگی کشوری ارسال می شود«، گفت: شاغلان 
بازنشستگی  صندوق  مشترک  اجرایی  های  دستگاه 
کشوری با مراجعه به این سامانه می توانند در صورت 
مشاهده هرگونه مغایرت با اطلاعات خود مثل نام، نام 
خانوادگی، نام پدر، شماره مستخدم، مدرک تحصیلی، 
استخدام  تاریخ  شغلی،  گروه/طبقه  سازمانی،  پست 
رسمی،  استخدام  از  پیش  خدمت  سوابق  رسمی، 

برای  را  موضوع  مشابه،  موارد  و  ایثارگری  وضعیت 
بررسی و اصلاح از امور اداری دستگاه محل خدمت 

خود پیگیری کنند.
رضوانی با تاکید بر اینکه »اصلاح مغایرت ها از نظر قانونی 
در حوزه مسئولیت صندوق بازنشستگی نیست«، بیان 
کرد: بنابراین نیازی به مراجعه به مدیریت های اجرایی 
تهران و سایر مراکز  در  بازنشستگی کشوری  صندوق 

استان های کشور نیست. 
وی گفت: چنانچه شاغلان مشترک صندوق بازنشستگی، 
پیش از استخدام رسمی، سابقه خدمت در وزارتخانه ها، 
یا  دولتی  شرکت های  و  مؤسسات  و  سازمان ها 
و  داشته  را  دولتی(  اجرایی  )دستگاه های  شهرداری ها 
حق بیمه پرداخت کرده  باشند، باید در اسرع وقت برای 
انتقال حق بیمه خود به صندوق بازنشستگی کشوری 

اقدام کنند.
رضوانی تصریح کرد: در این مورد نیز افراد باید از امور 
اداری دستگاه محل خدمت خود پیگیر انتقال حق بیمه 

و ثبت سابقه خدمتی باشند.
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جامعه

مدیرکل اداری و مالی استانداری البرز از لغو تعطیلی 
پنجشنبه در استان البرز خبر داد.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایسنا، علی نیازی 
آخرین  در خصوص  استان  به دستگاه های  نامه ای  در 
در  کرونایی  محدودیت های  اجرای  برای  تصمیم های 
نهادهای استان اعلام کرد که حضور ۵۰درصدی کارکنان 
ادارات صرفاً محدود به شهر کرج و تا پایان آبان ماه 

خواهد بود.

نیازی همچنین در ادامه اعلام کرد که روزهای کاری 
هفته از شنبه لغایت پنجشنبه از ساعت۷:۳۰ تا ۱۴:۳۰ 
و تعطیلی پنجشنبه ها )که پیش از این اعلام شده بود( 

لغو گردیده است.
طبق  که  شد  اعلام  ۱۰آبان ماه  گزارش،  این  اساس  بر 
تصمیم ستاد ملی کرونا برای اجرای یکپارچه مصوبات 
مقابله با کرونا در البرز و تهران، روزهای پنجشنبه در البرز 

تعطیل خواهد بود.

»البرز« چه خبر؟

ضریب ۷۴درصدی استفاده از تعطیلی پنجشنبه در البرز منتفی شد
ماسک در گیلان

معاون علوم پزشکی گیلان، با بیان اینکه شاخص استفاده از ماسک 
در فضاهای سرپوشیده استان به ۷۴درصد رسیده است، گفت: 

وضعیت کل استان ار نظر ابتلا به کرونا قرمز است.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایسنا، دکتر آبتین حیدرزاده با 
اشاره به وضعیت ابتلا به کرونا در استان گیلان، اظهار کرد: متاسفانه 
شهرستان های آستارا، تالش، رشت، رودبار، لنگرود، لاهیجان و 

بندرانزلی قرمز هستند.
وی وضعیت کل استان ار نظر ابتلا به کرونا را نیز قرمز دانست 
و افزود: طی ۲ساعت گذشته ۹۰بیمار کرونایی جدید در سطح 
بیمارستان های استان بستری شدند و در حال حاضر حاضر بیش از 

۴۱۵بیمار بستری داریم.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی گیلان، با بیان اینکه میزان 
رعایت دستورالعمل های بهداشتی براساس دو شاخص ماسک زدن 
و فاصله گذاری اجتماعی سنجیده می شود، گفت: شاخص استفاده 
از ماسک در فضاهای سرپوشیده استان به ۷۴درصد رسیده که از 

میانگین کشوری بالاتر است.
حیدرزاده، با اشاره به وضعیت نامناسب شاخص فاصله گذاری 
اجتماعی در استان، یادآور شد: متاسفانه ضریب گیلان در رعایت 
پروتکل های بهداشتی در بخش عدم تشکیل تجمعات، میهمانی ها، 
دورهمی ها و عروسی ها کمتر از ۶۰درصد بوده که پایین تر از میانگین 
کشوری است. وی با بیان اینکه انتقال ویروس کرونا در تجمعات 
بیشتر رخ می دهد، خاطرنشان کرد: بیماران به صورت خانوادگی 

مبتلا شده و به مراکز درمانی مراجعه می کنند.
معاون علوم پزشکی گیلان، اعمال محدودیت های کرونایی از 
۲۰آبان ماه را شامل مشاغل دو، سه و چهار دانست و تصریح کرد: 
همه مشاغل به غیر از مشاغلی که جزو مایحتاج روزمره مردم 
همچون بیمارستان ها و مراکز اورژانس و خدمات درمانی هستند، 
باید قبل از ساعت۱۸ تعطیل و مجددا از صبح روز بعد فعالیت 

خود را آغاز کنند.

خدمت به ۳۲هزارنفر در طرح 
»آمران سلامت« در قزوین

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قزوین از ارائه خدمات در 
طرح ملی آمران سلامت به بیش از ۳۲هزارنفر در استان خبر داد.

به گزارش »دنیای هوادار«  به نقل از روابط عمومی جمعیت 
هلال احمر استان قزوین حسن آصفی با اشاره به اجرای طرح 
پنجم  از  استان  سراسر  در  احمر  توسط هلال  آمران سلامت 
لغایت ۱۵آبان ماه، اظهار کرد: در زمینه پیشگیری از بیماری کرونا 
هلال احمر استان با برپایی ۷۰پایگاه ثابت و سیار به ۳۲هزار و 

۲۳۲نفر خدمات آموزشی و بهداشتی ارائه کرده است.
وی با بیان اینکه یکهزار و ۸۶۳ نفر از اعضای جوانان و داوطلبان 
در قالب ۷۰ تیم در اجرای این طرح مشارکت داشتند، افزود: در 
همین راستا با بهره مندی از ظرفیت های ارزنده داوطلبی، ۲۵هزار 
و ۲۲۸عدد ماسک و ۷۷ لیتر مایع ضدعفونی کننده در این طرح 
بین مردم توزیع و مصرف شده است. آصفی اشاره کرد: در طرح 
ملی آمران سلامت اعضای جوانان و داوطلبان جمعیت هلال 
احمر استان در مراکز پرتردد در سطح استان در راستای هشدار 
به همشهریان جهت رعایت دستورالعمل های بهداشتی در زمینه 
پیشگیری از بیماری کرونا مستقر شدند. مدیرعامل جمعیت 
هلال احمر استان قزوین در پایان یادآور شد: طرح آمران سلامت 
در راستای اجرای فرمایشات رهبر معظم انقلاب برای توسعه 
آموزش های همگانی، ترویج فرهنگ پیشگیری از بیماری و 
حمایت های بهداشتی درمانی از افراد آسیب پذیر جامعه در مواجه 
با ویروس کرونا با همراهی و هماهنگی با استانداری، نیروی 
انتظامی، دانشگاه علوم پزشکی، شهرداری ها، دهیاری ها و دیگر 
مقامات شهرستانی و محلی توسط هلال احمر استان با ایثار و 
از خودگذشتگی و حضور بی نظیر اعضای جوانان، داوطلبان و 

کارکنان این جمعیت که قابل تقدیر و قدردانی است برگزار شد.

کوتاه از استان ها

توافق فرودگاه پیام و ایران ایر برای توسعه مسیرهای پروازی 

طرح با ماسک از خانه تا خانه درالبرز اجرای می شود

با مهمترین جهش کرونا آشنا شوید

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی 
پیام البرز اعلام کرد که شرکت هواپیمایی ایران ایر و 
فرودگاه پیام برای توسعه مسیرهای پروازی از این 

فرودگاه به توافق رسیدند.
به گزارش »دنیای هوادار«، نادر ثناگو مطلق در گفت وگو 
با خبرنگاران عنوان کرد: با توجه به ظرفیت های پیام در 
بخش مسافری یکی از مهم ترین برنامه های در دست انجام، 
برنامه ریزی برای افزایش هر چه بیشتر مسیرهای پروازی از 

این فرودگاه بوده که تا کنون نتایج مطلوبی داشته است.
وی اضافه کرد: برای رسیدن به این مهم در نشستی که 
طی روزهای اخیر با مدیرعامل ایران ایر)هما( داشته  ایم، 
موضوع توسعه مسیرهای پروازی از پیام با همکاری 

ایران ایر مطرح شد.

ثناگو مطلق گفت: پس از بررسی های صورت گرفته در 
این نشست مقرر شد که مسیر پروازی جدیدی در آینده 

نزدیک توسط ایران ایر در فرودگاه پیام برقرار شود.
وی ادامه داد: این مسیر جدید پس از بررسی های لازم و 

نیازسنجی استان، اطلاع رسانی خواهد شد.
مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی 
پیام خاطر نشان کرد: با توجه به استقبال چشمگیر 
مردم البرز، هم اکنون به صورت هفتگی پرواز به مقصد 
اهواز و بالعکس از طریق فرودگاه بین المللی پیام در 

حال انجام است.
فرودگاه بین المللی پیام علاوه بر بخش مسافری به 
عنوان بزرگ ترین فرودگاه حمل بار)کارگو( کشور درحال 

فعالیت است.

رئیس مرکز فوریت های پزشکی و اورژانس استان البرز 
گفت: به احتمال قوی طرح تعطیلی یک ماهه صنوف 
از ساعت ۱۸ عصر در برخی شهرهای استان البرز از جمله 

فردیس اجرایی می شود.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از فارس، مهرداد بابایی- 
رئیس اورژانس و مرکز فوریت های پزشکی با اشاره به 
اینکه شرایط کرونایی استان همچنان تغییری نکرده 
است، افزود: در حال حاضر ۹۰۰بیمار در بیمارستان های 
البرز  بستری هستند و امیدواریم با همکاری مردم در 

روزهای آتی شاهد کاهش تعداد بیماران باشیم .
وی در ادامه با اشاره به روند صعودی بیماری و افزایش  
محدودیت ها در کشور، گفت: با توجه به روند صعودی 
بیماری برخی محدودیت ها نیز شامل استان البرز شده 
که هم اکنون تعطیلی مشاغل  گروه واحدهای۳ و ۴ در 
استان البرز و تعطیلی مشاغل در گروه ۲،۳و۴ در نظرآباد 

در حال اجراست.
دکتر بابایی با بیان اینکه طرح استفاده ضروری از ماسک 
از خانه تا خانه در البرز اجرا می شود، یادآور شد: در راستای 
اجرای طرح فوق، استفاده از ماسک در مراکز عمومی و 

سرپوشیده و وسایل حمل و نقل عمومی  ضروری بوده 
و جرایمی نیز برای افراد بدون ماسک  در نظر گرفته 
شده است. در وسایل  حمل و نقل عمومی در صورت 
عدم استفاده  راننده از ماسک ۱۰۰هزارتومان جریمه و 
به ازای هر سرنشین بدون ماسک، ۲۰هزارتومان جریمه 
برای رانندگان خودروهای عمومی از جمله تاکسی، ون، 

اتوبوس و مینی بوس در نظر گرفته شده است.
وی هدف از اجرای این طرح را جلوگیری از استفاده افراد 
بدون ماسک از وسایل حمل و نقل عمومی به منظور  

قطع زنجیره کرونا ذکر کرد.
در  کرد:  نشان  خاطر  همچنین  البرز  اورژانس  رئیس 
در  ماسک  از  استفاده  و  اجتماعی  فاصله  صورتی که 
ادارات، محیط های صنفی و فروشگاه ها رعایت نشود؛ در 
مرحله اول اخطار و تذکر کتبی، در مرحله دوم پلمب و 
در مرحله بعدی، تعطیلی طولانی مدت شامل آن مرکز 

خواهد شد.
وی در ادامه با اشاره به اعمال محدودیت ها و تعطیلی 
واحد های صنفی گروه های۲،۳و۴ از ۲۰آبان ماه جاری به 
مدت یک ماه در مراکز استان های کشور، اظهار کرد: از 

امروز علاوه بر مراکز استان ها، در تمامی شهرهایی که 
توسط ستادهای کرونای استانی پیشنهاد و مورد تایید 
ستاد کرونای کشور قرار بگیرند؛ از ساعت ۱۸عصر کلیه 

واحدهای صنفی در گروه های فوق تعطیل می شوند.
این مقام مسئول گفت: در البرز علاوه بر شهرستان کرج 
پیشنهاد تعطیلی برای شهرستان های فردیس و نظرآباد، 
شهرهشتگرد و شهرجدید هشتگرد و شهر اشتهارد به ستاد 
کرونای کشور ارائه شده که در صورت تأیید اجرایی خواهد شد.
وی یادآور شد: در این طرح به غیر از مراکز خدماتی 
بهداشتی، درمانی و خدماتی  از جمله مراکز  ضروری 
تعطیل  بقیه مشاغل  مردم،  مایحتاج  مراکز عرضه  و 
می شوند. علاوه بر این  اغذیه فروشان و رستوران ها نیز 

می توانند به صورت بیرون بر، فعالیت کنند.
تعطیلی  و  محدودیت  اعمال  اینکه  بیان  با  بابایی 
مراکز  در  بعد  به  از ساعت ۱۸عصر  یک ماهه مشاغل 
استان ها ابلاغ شده و از امروز اجرا می شود، بیان کرد: 
اعمال این محدودیت، در سایر  شهر ها هنوز ابلاغ نشده 
که احتمال پذیرش آن از سوی ستاد ملی کرونا هست 

و تا پیش از اجرای طرح، تعیین تکلیف خواهد شد.

سخنگوی ستاد مدیریت کرونا در البرز با اشاره به اینکه 
۴۰درصد بیماران به صورت خفیف و بی علامت هستند  
تصریح کرد: ۴۰درصد دیگر هم به صورت متوسط و علامت 
کم بیماری بروز می کند و بیماران نیاز به بستری ندارند و 

باید در قرنطینه خانگی دوره درمان را سپری کنند.
اعمال  نقش  درخصوص  سلیمانی  علیرضا  دکتر 
محدویت های کرونایی بر کنترل بیماری گفت: تمهیدات 
و محدودیت ها می تواند بر کاهش بار بیماری اثر داشته  
باشد زیرا تجربه های گذشته  نشان می دهد  هر زمان که 
مردم  پای کار آمدند و رعایت کردند دو هفته بعد نتیجه 

مثبت در کاهش افراد مبتلا و همچنین موارد فوت  را 
مشاهده کردیم.

سلیمانی  در خصوص تغییر رفتار ویروس گفت: این 
ابتدای شروع تاکنون جهش های متعددی  از  ویروس 
داشته است اما یکی از مهمترین این جهش ها قدرت 
بیماری زایی و قدرت انتقال آن و سرایت بیماری به افراد 
دیگر است که تقریباً سه تا ۹برابر افزایش یافته است و 
ماندگاری ویروس بعد از عطسه یا سرفه فرد مبتلا در 
فضای محدود و بسته تا بیش از پنج ساعت است و ابتلاء 

از طریق ترشحات ماندگار وجود دارد.

سلیمانی تأکید کرد: انتقال بیماری از گذشته خیلی 
جدی تر شده است از این رو استفاده از ماسک از خانه تا 
خانه و حتی در خانه برای افراد دارای علائم ضروری است.
وی افزود: سلامت مهم است اما باید معیشت مردم هم 
در نظر گرفته شود و یک تعادل در معیشت و سلامت 

مردم برقرار شود.
وی تأکید کرد: آخرین یافته ها حاکی از این است که با 
رعایت کامل پروتکل های بهداشتی، استفاده از ماسک، 
رعایت فاصله اجتماعی و بهداشت دست ها از ابتلای به 

بیماری جلوگیری می شود.

حقوق معلمان کافی نیست!
»علیرضا عباسی« -نماینده مردم کرج، اشتهارد و فردیس در مجلس شورای 
اسلامی- با بیان اینکه میزان دریافتی حقوق معلمان در مقابل زحمات آنان کافی 

نیست، گفت: افزایش حقوق این قشر باید پیگیری شود.
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شهری 63 سال پیش در چنین روزی، شورای وزیران دولت وقت ايران با آوردن شواهد از تاريخ و 
اسناد ديگر، بحرين را استان چهاردهم ايران اعلام داشت كه دولت انگلستان به اين اقدام 
اعتراض كرد. در پی اين اقدام، بسياري از مردم و جمعیت ها پيام های حمايت از دولت 
فرستادند و در نقاط مختلف كشور چند مدرسه و خيابان به »بحرين« تبديل نام داده شدند.

نگاه تک بعدی به بافت فرسوده دردی را دوا نمی کند

تغییرات  محققان،  و  کارشناسان  گفته   به 
 ١3٩5 تا   ١335 سال های  بین  ایران  جمعیتی 
به  نفر  میلیون   6١ حدود  شدن  اضافه  نشانگر 
تعداد کل جمعیت کشور است. اما به نظر شما 
چه میزان از این جمعیت اضافه شده به کشور، 
شهری  نقاط  به  نیز  روستایی  نقاط  از  همزمان 

برای زندگی روی آورده اند؟
بررسی سال های سرشماری در ایران که اطلاعات 
کامل آن در پایگاه پژوهشکده  آمار کشور وجود 
دارد، نشان می دهد که رشد جمعیت شهرنشین 
رفته  فراتر  کشور  کل  جمعیت  رشد  از  همواره 
است به طوری که می توان گفت جمعیت شهری 
کشور در فاصله بین اولین و آخرین سرشماری 
تقریبا ده برابر شده اما این رشد جمعیت در کشور 

چهار برابر بوده است. 
متاسفانه البرز به عنوان یکی از مهاجرپذیرترین 
به جای  اخیر  استان های کشور، طی سال های 
شهرنشین،  جمعیت  رشد  فرصت  از  بهره گیری 

سبب ایجاد بافت های حاشیه ای شده است. 
در پی ساخت وسازهای غیر مجازی که روزبه روز 
می گیرد،  سرعت  البرز  حاشیه نشین  مناطق  در 
چالشی  که  می شود  زاده  شهری  فرسودگی 
و  برنامه ریزان  شهری،  مسئولان  برابر  در  بزرگ 
بزرگترین  از  یکی  فرسودگی  است.  شهرسازان 
بی سازمانی،  پی  در  که  است  شهری  معضلات 
از هم گسیختگی عناصر شهری و عدم تناسب 
و  می آید  وجود  به  شهر  رشد  بی قوارگی  و 

نمونه هایش در استان البرز فراوان است.
نابرابری های اجتماعی، فقر، بیکاری، نرخ پایین 
سواد و از همه مهم تر ساخت وسازهای غیر مجاز 
شده  بدل  البرز  در  اساسی  معضل  یک  به  که 
افزایش  نامطلوب  پیامدهای  جمله  از  است، 

حاشیه نشینی در استان است.
فرسوده،  مناطق  در  شهری  بافت های  ریزدانگی 
قدیمی بودن ساختمان ها،  ابنیه فاقد سیستم 
از چنین  استاندارد،  سازه ای، دسترسی های غیر 
و  جنایت  و  جرم  ایجاد  برای  بستری  محلاتی، 
بر وضعیت  کالبد  فراهم می آورد.  نیز  بزهکاری 
اجتماعی ساکنان نیز تاثیر می گذارد و شهروندان 
زندگی   ، روزبه روز  اقتصادی  فرهنگی،  لحاظ  از 

سخت تری را تجربه خواهند کرد. 
هرچند اخیرا اقدامات خوبی برای تغییر رویکرد 
با بافت فرسوده در کرج صورت گرفته  مواجهه 
موفقیت،  کلید  داشت  توجه  باید  اما  است 
استمرار اقدامات مطلوب اخیر و افزایش تعامل 
با ساکنان این محدوده ها جهت آگاهی دقیق از 

نیازهای این افراد است. 
سیاست های  اجرای  نتایج  از  آن چه  متاسفانه 
اتخاذ شده پیشین جهت مداخله در بافت های 
فرسوده استنتاج می شود، نگاه کاملا تک بعدی 
با رویکردی صرفا کالبدی است  این معضل  به 
سطح  تنزل  آن،  منفی  پیامد  مهم ترین  که 

برخی شاخصه های کیفیت زندگی در این گونه 
بافت هاست. 

هرچند باز هم این نکته را ذکر می کنم که این 
حد  تا  گذشته  سال  دو  یکی  طی  سیاست ها 
زیادی تعدیل شده و ابعاد تازه ای نیز مورد توجه 
قرار گرفته است. اما بررسی اجمالی اشتباهات 

گذشته، خالی از لطف نیست.
به عنوان مثال سیاست های تشویقی ساخت وساز 
با  تنگاتنگ  ارتباط  دلیل  به  فرسوده  بافت  در 
زندگی ساکنان، از جمله مسائلی است که باید 
با دقت بالا به آن توجه داشت چرا که ارزیابی 
تاثیرات آن بر کیفیت زندگی اهالی، نقشه  راهی 

برای اقدامات آتی خواهد بود.
بررسی سیاست های تشویقی طی سال های ٩0 
تا ٩4 در کلانشهرهای مانند تهران و کرج نشان 
نوسازی  مشوق های  از  بالایی  سهم  می دهد 
که  چرا  دارند  مالی  ماهیتی  فرسوده،  بافت 
تمهیدات  گرفتن  نظر  در  اساس  بر  رویکردها 
مالی برای نوسازی هرچه سریع تر کالبد بوده و 
زیرساخت ها، خدمات  به  از توجه  این میان  در 
از  و کیفیت فضاهای عمومی و بسیاری دیگر 
 ... ابعاد اجتماعی، اقتصادی، زیست محیطی و 

غافل مانده است.
چنین رویکردهایی سبب شده اهالی ساکن در 
جبهه گیری  با  فرسوده  و  حاشیه ای  بافت های 
نسبت به مدیریت شهری، وضعیت خود را نسبت 
به دیگر شهروندان محلات و مناطق دیگر، بسیار 
علاقه  عدم  تصور سبب  این  و  بدانند  ناعادلانه 
به مشارکت اجتماعی برای بهبود کیفیت زندگی 

خود داشته باشند.
برای  می توان  که  مراجعی  و  منابع  حوزه  در 
کیفیت  از  صحیح  تعریف  یک  به  دست یابی 
زندگی به آن شاره کرد، به »دیوید کانتر« و نظریه 

مکان و کیفیت محیطی او می پردازم. 
او مدلی را به نام مدل مکان مطرح می کند که از 
سه بعد شامل کالبد، فعالیت و تصورات تشکیل 
می شود و محیط شهری را چیزی جز ترکیب این 
سه مولفه نمی داند. نظریه کانتر از این منظر حائز 
اهمیت است که یکی از مولفه های مهم آن، به 
از  مکانی  هر  در  مردم  که  رفتارهایی  شناسایی 
خود نشان می دهند می پردازد. یعنی اگر ندانیم 
فعالیت غالب مردم در یک شهر یا یک منطقه یا 
یک محله چیست، نمی توانیم محیطی مناسب 
طراحی  آنان  زندگی  برای  مطلوب  فضایی  و 
کنیم.  معضلی که در بافت های فرسوده به ویژه 
راه خود  بافت های فرسوده اطراف کرج که گاه 
را به بافت داخل شهر نیز باز کرده اند، به شدت 

چالش برانگیز است.
نظریه کانتر چنان برای مردم در طراحی شهرها 
و فضاها اهمیت قائل است که هنگام بررسی 
الگوی مکان از مردم می خواهد که ذهینت خود 
با  ساختمان  یک  یا  خانه  شهر،  در خصوص  را 
کروکی مشخص کنند. سپس از آن ها درخواست 
صورت  به  خود  ادبیات  و  زبان  به  تا  می کند 
گفتاری، مکان مطلوب خود را در شهر توصیف 

کنند. 
در انتها افرادی که متولی تهیه طرح های شهری 
هستند باید با مشاهده رفتار مردم بررسی کنند 
و  می دهد  رخ  فضایی  چه  در  رویدادی  چه  که 
چه کسی چه کاری را کجا انجام می دهد تا یک 

نقشه رفتاری به این ترتیب تهیه شود. 
را به این دلیل ذکر کردم که بگویم  این موارد 

سال هاست در حوزه تئوریک به ویژه در مبانی 
شهرسازی  با  به  که  مختلفی  رشته های  نظری 
بالای  اهمیت  دارند،  پیوند  شهری  مدیریت  و 
مشارکت مردم و مطالبات آن ها لحاظ شده است 
اما زمانی که به میدان عمل وارد می شویم، تمام 

این موارد آرمانی، انگار رنگ می بازد.
زمانی که بحث سیاست گذاری در بافت فرسوده 
به  بخش ها  کوچک ترین  می شود،  مطرح 
رفتارشناسی مردم در فضاهای شهری اختصاص 
می یابد و عمده اقدامات به کالبد و فیزیک شهر 

معطوف می شود.
اهالی  شده  سبب  گذشته  غلط  رویکردهای 
تصمیم گیری  روند  در  حاشیه نشین،  بافت های 
برای محل زندگی خود مدام به حاشیه رانده شوند 
محل  فیزیکی  بافت  تلخ  طنزی  در  آن که  حال 
زندگی شان، آن ها را مدام بیشتر به هسته های 

مرکزی متصل می کند.
که  است  توسعه  حال  در  کشوری  ایران 
توسعه  شتابزده  روند  در  روستاییان  بدیهی ست 
برای دسترسی به خدمات و امکانات بیشتر به 
شهرها برای زندگی و کار هجوم آورند و از طرفی 
به این دلیل که هزینه زندگی در شهرهای بزرگ 
کشور که عمدتا مرکز تجمع امکانات و خدمات 
نیز هستند، بسیار بالاست، ناگزیر حاشیه نشینی 
را انتخاب کنند. اما آگاهی صرف از دلیل بروز 
پدیده حاشیه نشینی و رشد روزافزون آن، دردی از 
معضلات و چالش های آینده شهرها دوا نخواهد 

کرد.
به  توجه  با  البرز  در  شهرنشین  جمعیت  رشد 
برای  فرصت  بهترین  قومیتی می توانست  تنوع 
شکوفایی بسیاری از حوزه های فرهنگی، هنری، 
با  متاسفانه  اما  باشد  اجتماعی  اقتصادی، 
برنامه ریزی های ناصحیح، به جای ایجاد محلات 
و مناطقی که معرف فرهنگ مهاجران در  تعامل 
باشد،  شهری  قدیمی  هسته های  با  مطلوب 
زائده هایی در اطراف شهر شکل گرفته است که نه 
دیگر خود را مهاجر می دانند و نه شهروند کرجی. 
رسمیت  به  باید  قدم  اولین  می رسد  نظر  به 
شناختن مهاجران روستایی به شهرها باشد که 
به امید تحقق زندگی بهتر مهاجرت را برگزیده اند. 
شهرنشینی  به  آوردن  روی  از  را  افراد  نمی توان 
منع کرد، اما می توان بستری فراهم کرد که هم 
مدیریت شهری از این مهاجرت سود ببرد و هم 
مهاجرانی که متاسفانه به جای شهرنشین شدن، 

مدام به حاشیه رانده می شوند. 
امید است اقدامات اخیر و نگاه های چند بعدی 
به معضل بافت فرسوده و حاشیه نشینی نه فقط 
نهادها  سایر  به  بلکه  شهری  مدیریت  حوزه  در 
یابد  تسری  نیز  استان  اجرایی  دستگاه های  و 
و  برنامه ریزی ها  مرکزی  بخش  را  خود  مردم  تا 

تصمیم سازی ها بدانند.

شهرییادداشت

مدیرکل بازرسی البرز تاکید کرد؛

سنددار شدن املاک قولنامه ای بخشی 
از نقشه راه مقابله با زمین خواری 

رئیس کمیسیون شهرسازی شورای شهر تهران عنوان کرد

تخلفات گسترده در مجتمع
 تجاری تیراژه

مدیرکل بازرسی استان البرز خواستار اهتمام بیشتر دستگاه ها برای تعیین تکلیف 
املاک قولنامه ای شد که با صدور سند مالکیت می توان با زمین خواری و تصرف های 

غیرقانونی مقابله کرد.
به گزارش دنیای هوادار، احمد علی آبادی فراهانی گفت: در طرح کاداستر از استانداری 
محترم البرز توقع می رود که لیدری دستگاه های مختلف را برای به سرانجام رساندن آن 
به درستی بر عهده بگیرد،  متأسفانه طی سال های اخیر در برخی موضوعات کم کاری 

بسیاری شده و طرح کاداستر یکی از آنهاست.
وی افزود: باید همه دستگاه های اجرایی استان سر موضوعاتی که به مردم مرتبط است، 

حساسیت بیشتری داشته باشند.
مدیرکل بازرسی استان البرز با اشاره به کوتاهی برخی سازمان ها و ادارات در اجرای طرح 
کاداستر، گفت: سالیان سال طرح کاداستر به شکل لاک پشتی در حال حرکت است و 

متاسفانه هیچ کسی در این خصوص مطالبه جدی انجام نمی دهد.
فراهانی با اشاره به نقش نماینده عالی دولت در پیشبرد طرح کاداستر، گفت: استانداری 
البرز باید نقش لیدر را در کاداستر اراضی انجام دهد و اداراتی مثل راه و شهرسازی، جهاد 
کشاورزی، منابع طبیعی و شهرداری را به خط کند. استاندار محترم باید در این خصوص 

عملکرد دستگاه های اجرایی را رصد کند و در این حوزه کارگروه ویژه تشکیل دهد.
وی گفت: امروز شاهدیم که هزاران ملک قولنامه ای در استان رها شده و کسی دلش 
به حال تعیین و تکلیف آنها نمی سوزد، با اجرای صحیح طرح کاداستر زمین خواری و 
تصرف به حداقل خواهد رسید و امیدوارم همه مدیران مربوطه در این خصوص خود 
را ملزم به اجرای آن کنند. نباید مسئولان استانی و شهری به مشکلات نگاه مقطعی 
داشته باشند و فکر کنند که دیگران باید این مشکلات را در سال های آینده برطرف کنند.

رئیس کمیسیون شهرسازی شورای شهر تهران از وقوع تخلفات گسترده در مجتمع 
تجاری - اداری تیراژه واقع در بزرگراه اشرفی اصفهانی خبر داد و گفت: املاک شهرداری 

توسط سازنده پروژه تصرف شده است.
به گزارش دنیای هوادار، محمد سالاری با اشاره به بازدید خود از مجتمع تجاری تیراژه 
گفت: روز پنجشنبه گذشته به همراه اعضای کمیسیون ماده صد شهرداری تهران به 
منظور بررسی میدانی تخلفات این مرکز تجاری که پرونده آن در کمیسیون ماده صد 
در حال بررسی است، در محل حاضر شدیم اما متاسفانه علی رغم اینکه این ملک 
متعلق به شهرداری تهران است، سازندگان پروژه از ورود ما به بخش هایی از پروژه که 

در حال انجام تخلف هستند، ممانعت کردند.
وی ادامه داد: مجتمع تجاری اداری تیراژه واقع در بزرگراه اشرفی اصفهانی بر اساس 
قرارداد مشارکت بین شهرداری منطقه ۵ به عنوان مالک زمین و سازنده، در دوره 
مدیریت شهری گذشته احداث شده است. مطابق قرارداد منعقد شده، سهم شهرداری 
از این پروژه ۵۳ درصد، بابت امتیاز صدور پروانه ساختمان تجاری- اداری و نیز 
مالکیت قطعه زمین محل احداث پروژه و سهم سازنده ۴۷ درصد بابت سرمایه، هزینه 
ها و دستمزدها است که البته در قرارداد آمده که مشاعات پروژه متعلق به شهرداری 

به عنوان مالک اولیه است و در جهت منافع پروژه بهره برداری خواهد شد.
سالاری در خصوص تخلفات مجتمع تجاری تیراژه که توسط سازنده انجام شده 
است،گفت: به موجب فرم تخلفات ارسالی به ماده »ص« ، سازنده نسبت به انجام 
تخلفات ساختمانی شامل حذف ۷۰ واحد پارکینگ در طبقه منفی یک و تبدیل آن 
به ۳۰ واحد تجاری به مساحت ۷۷۰ متر مربع، توسعه تجاری در طبقات همکف 
اول، دوم، چهارم و پنجم به مساحت حدودا ۲۶۵۰ متر مربع و نیز احداث رستوران در 
زیرزمین منفی دو  به متراژ  ۳۸۰ متر مربع، همچنین ایجاد کاربری ورزشی در زیرزمین 
منفی یک به مساحت ۱۰۲۹ مترمربع و احداث ۴۹۰ متر مربع اداری در زیر زمین و 
سایر تخلفات نظیر حذف تعدادی از آسانسورها، تصرف بخشی از راهروها و تبدیل آن 
به تجاری و تصرف تعدادی از تجاری های تحت مالکیت شهرداری و تخریب تعدادی 
دیگر از تجاری های متعلق به شهرداری و تبدیل آن به راهرو و تخلفات متعدد دیگر 

اقدام می کند.
این عضو شورای شهر تهران تاکید کرد: با توجه به تخلفات صورت گرفته، شهرداری 
منطقه، سوابق را به کمیسیون ماده ۱۰۰ جهت صدور رای رفع خلاف ارسال می کند که 

این پرونده اکنون در حال بررسی است.

در چنین روزی!

امیررضا کاظمینی

 مدرس دانشگاه و مدیر روابط 
عمومی سازمان نظام مهندسی 

ساختمان استان البرز
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فرهنگی
»سکوت خبری« به خانه ها آمد

فیلم سینمایی »سکوت خبری« به نویسندگی، کارگردانی و تهیه کنندگی وحید نعمتی از روز گذشته به شبکه 
نمایش خانگی آمد. آیدا مویدی، وحید نعمتی، محمد فراهانی، میلاد دلان، شیما پروهان، حامدسوری 

، عقیل بهرامی، احسان ملکی، نیما ذاکر، میلاد محمدی پور و... در این فیلم به ایفای نقش پرداختند.

شتی درمانی البرز دانشگاه علوم پزشكی و خدمات بهدا
مرکزپزشكی، آموزشی ودرمانی شهید رجایی

بشنویم | ببینیم | بخوانیم

آلبوم موسیقی ملل مجاز Majâz اثری پراحساس از گروه فلسطینی معروف الثلاثی جبران 
)سه نوازی جبران( Le Trio Joubran است. این گروه خانوادگی که از سه برادر سمیر، ویسام 
و عدنان جبران تشکیل شده است، یکی از نمایندگان زنده فرهنگ کشور فلسطین هستند 
که در زیر سایه چکمه های هژمونی سیاه آپارتاید اسرائیل قرار دارد. هر چند تلاش زیادی 
شده است که موسیقی این گروه و کلا فرهنگ فلسطین به نام اسرائیل مصادره شود، اما 
موسیقی جبران ها راهی بوده و هست که نام فلسطین به عنوان یک کشور مستقل بر سر 
زبان ها باشد. این آلبوم موسیقی بی کلام یکی از درخشان ترین آثاری است که در زمینه 
معرفی کشور فلسطین منتشر شده است. موسیقی این گروه ترکیبی از موسیقی مینیمال، 

فلامنکو، جاز است که ریشه در موسیقی فلسطین و فرهنگ عرب دارد.
مجاز، استعاره یا Metaphor آلبومی است که با استفاده از تکنیک های دقیق و بدیع 
این ۳برادر و همچنین ملودی های عمیق و درون گرای خاورمیانه ای و عربی، بدل به اثر 
درخشانی شده است که شنونده را از لحظه صفرم آلبوم با فضای موسیقی جبران ها همراه 
می کند. خاورمیانه و در کل فرهنگ های شرقی با فرهنگی درون گرا شناخته می شوند و 
عود یکی از بهترین نشانه های این فرهنگ است که در گستره زیادی از خاورمیانه محبوب 
است. آلبوم مجاز، یک اثر مفهومی است، یک نفاشی هنری است، یک خلسه ناب است که 
مخاطب را در فضای نفس گیر ناشی از درگیر شدن با عمیق ترین احساساتش معلق می کند.

Majâz
::      Le Trio Joubran -الثلاثی جبران    ::

حتی تصور این که »شارلیز ترون« در کنار »ست روگن« قرار است در یک فیلم کمدی 
و رمانتیک هم بازی شوند این رغبت را در دل همگان ایجاد می کند که حتی یک 
بارهم که شده این فیلم را تماشا کنند. چه برسد به این که متوجه شوید که این فیلک 
یکی از خوش ساخت ترین فیلم های رمانتیک کمدی سال۲۰۱۹ است. این فیلم توسط 
»جاناتان لوین« کارگردانی شده است که در گذشته تجربه کارگردانی فیلم های خوبی 
هم چون ۵۰/۵۰ و The Night Before را در کارنامه خود دارد و به خاطر همین است 

که برای بار سوم، روگن را در فیلم خود قرار داده است.
داستان درباره روزنامه نگاری است که با یکی از معروف ترین و تاثیرگذارترین زنان دنیا 
که سیاست مداری قابل است، رو به رو می شود و متوجه می شود که او را از زمان 
دیرینه می شناسد و او در زمان قدیم به او علاقه داشته است. بعد از آشنایی مجدد این 
دو، زن تأثیرگذار که برای رسیدن به ریاست جمهوری تلاش می کند تصمیم می گیرد 
که روزنامه نگار را به عنوان نویسنده سخنرانی های خود استخدام کند و در این بین 
اتفاقات عجیبی بین این دو شخصیت می افتد. به طور کلی فیلم های رمانتیک کمدی 
بسیار در گیشه ها موفق عمل می کنند، اما خیلی کم پیش می آید که فیلم رمانتیک 
کمدی به کیفیت The Long Shot ساخته شود و با این که فیلم هدفی کاملا تجاری 

و مالی دارد، اما قطعاً در لیست بهترین فیلم های۲۰۱۹ قرار می گیرد.

Long shot -فرض محال
:: جاناتان لوین  ::

رازهای روان شناسی تاریک، نوشته ویلیام کوپر کتابی در زمینه روان شناسی است که با 
ترجمه ساره سادات علوی در انتشارات یوشیتا به چاپ رسیده است. روان شناسی تاریک، 
یکی از ابعاد علم روان شناسی است که برای عموم افراد، کمتر شناخته شده است در 
حالی که آشنایی با آن، امری حیاتی در زندگی امروزه به نظر می آید البته ورود و شناخت 
به این حوزه، بدون خواندن و کسب اطلاعات در مورد مفاهیم آن دست یافتنی نیست. 
این کتاب، اولین ترجمه این اثر به زبان فارسی است و این مفهوم نوین، تا به حال 
در دسترس خوانندگان فارسی زبان قرار نگرفته است. از افتخارات این کتاب حضور در 

لیست پرفروش ترین کتاب های آمازون در این حوزه خاص است. 
این اثر کتاب راهنمایی مبتدی برای یادگیری مطالبی همچون دستکاری عاطفی پنهان، 
برنامه نویسی عصبی زبانی، کنترل ذهن، فریب و شستشوی مغزی است. در این کتاب، 
هنر خواندن ذهن افراد و تأثیرگذاری بر رفتارهای انسانی به شما آموزش داده خواهد 
شد. روانشناسی تاریک به مفاهیم مربوط به کنترل و دستکاری ذهن انسان پرداخته 
و با کاوش در طبیعت انسان، این امکان را فراهم می کند که افراد، اعمالی ارادی برای 
دفاع یا آسیب رساندن به هم نوعان خود بروز دهند. این کتاب بیانگر زاویه ای تاریک از 
علمی است که به شدت در زندگی انسان ها تأثیرگذار بوده و عدم توجه به آن می تواند 

زندگی عاملان و سوژه های آن را دچار تغییرات ناخواسته کند.

رازهای روانشناسی تاریک- ویلیام کوپر
::  ترجمه: ساره سادات علوی     ::

کتابفیلم موسیقی

جهان سینما

نمایش »جنایت بی دقت« در شارجه
شارجه  فیلم  جشنواره  اختتامیه  مراسم  در 
از  نمایش گذاشته می شود.این جشنواره  به 
برگزار  عربی  متحده  امارات  در  ۱آذر  تا  ۲۶آبان 
خواهد شد و برنامه امسال آن اختصاص به نمایش آثار 

تحسین شده فستیوال های مهم سال۲۰۲۰ دارد.

»قطارآن شب« به جشنواره کودکان چین رسید
کارگردانی  به  »قطارآن شب«  سینمایی  فیلم 
»بهروز  کنندگی  تهیه  و  قطبی«  »حمیدرضا 

کودکان  جشنواره  رقابتی  بخش  در  رشاد« 
گوانگجوی چین به نمایش درمی آید.

»نجیبه« به جشنواره ای در اندونزی می رود
کارگردانی  و  نویسندگی  به  »نجیبه«  بلند  فیلم 
مصطفی گندمکار در ادامه حضورهای بین المللی 
خود، به بخش چشم انداز آسیای جشنواره بین المللی 

Jogja-NETPAC کشور اندونزی راه یافت.

فیلمبرداری »دنیای ژوراسیک« تمام شد
فیلمبرداری »دنیای ژوراسیک: سلطنت« پس 
از ۱۸ماه و انجام ۴۰هزار تست کرونا سرانجام 
تمام شد. در حالی که مراحل پیش تولید »دنیای 

ژوراسیک: سلطنت« بیش از ۱۸ماه پیش شروع شده بود و 
در حالی که دنیا در این فاصله با تغییرات زیادی روبه رو شد، 

سرانجام فیلمبرداری این فیلم به پایان رسید.

فیلم کوین کاستنر در صدر باکس آفیس هفته انتخابات
جدید  فیلم  با  لین  دایان  و  کاستنر  کوین 
گیشه های  فروش  صدر  در  کن«  »رهایش 
کن«  »رهایش  فیلم  گرفتند.  قرار  آمریکا 
ساخته فوکوس فیچرز در باکس آفیس هفته انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا که تا حدود زیادی بی رمق بود، 
کمی تحرک ایجاد کرد و آخر هفته را با فروش تخمینی 

۴.۱میلیون دلار آغاز کرد.

مدیرکل هنرهای نمایشی با اشاره به رایزنی با مدیران 
و مسئولان تصمیم گیرنده اعلام کرد، در تلاش است تا 
ساعت فعالیت تئاتر در محدودیت های جدید لحاظ شده، 

از ساعت۱۸ افزایش پیدا کند.
آشنا-  قادر  مهر،  از  نقل  به  هوادار«  »دنیای  گزارش  به 
مدیرکل هنرهای نمایشی درباره محدودیت های جدید 
از  مشاغل  از  بسیاری  فعالیت  مبنی بر  شده  تعیین 
جمله تئاتر تا ساعت۱۸ هر روز و اینکه در این شرایط 
امکان فعالیت درست برای گروه ها و اجراهای نمایشی 
فراهم نمی شود، گفت: واقعیت این است که به دنبال 
افزایش ساعت فعالیت تئاتر هستم زیرا همه می دانیم 
که فعالیت و اجراهای نمایشی از ساعت۱۸ به بعد تازه 

شروع می شود.
وی یادآور شد: وقتی ویروس کرونا مشکلاتی در سراسر 
کشور پدید آورده، محدودیت ها در قالب یک بسته کلی 
در نظر گرفته شده و لحاظ می شود و ما نباید این موضوع 

را نادیده بگیریم.
آشنا تأکید کرد: طی ۲جلسه ای که داشتم استدلال آوردم 
و  هستیم  تئاتر  فعالیت  ساعت  افزایش  خواهان  که 
متعهد می شویم که شیوه نامه های بهداشتی را شدیدتر 

از قبل رعایت کنیم.
مدیرکل هنرهای نمایشی در پایان سخنان خود تصریح 
کرد: گفت وگوهایی را داشته ایم و امیدوارم تا از روزشنبۀ 
هفته آینده که فعالیت های تئاتری آغاز می شود ساعت 

شده  تعیین  جدید  محدودیت های  در  تئاتر  فعالیت 
بتوانند  راحت تر  هنرمندان  هم  تا  کند  پیدا  افزایش 
از  بتوانند  مخاطبان  و هم  کنند  اجرا  را  خود  نمایش 

اجراهای نمایشی بهره ببرند.

مدیرعامل موسسه »بهمن سبز« با انتقاد از محدودیت 
زمانی تعیین شده برای سالن های سینمایی می گوید اگر 
سینماهای مان را به رستوران یا مرکز خرید تبدیل کنیم، 

احتمالاً ادامه فعالیتمان بلامانع می شود!
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از مهر، سیدمصطفی 
حسینی- مدیرعامل مؤسسه بهمن سبز درباره بازگشایی 
سینماها و امکان فعالیت آن ها تا ساعت۱۸ بیان کرد: 
تعطیل کردن سینما در تایم عصر درست شبیه تعطیل 
وسایل  و  مختلف  بازارهای  فروشگاه ها،  ادارات،  کردن 
حمل و نقل در تایم روزانه و بلامانع دانستن بازگشایی 

آن ها از ساعت۱۸ به بعد است!
مدیر سینماهای حوزه هنری افزود: اینکه پس از اتمام 
کارِ اکثریت مشاغل گروه های۲،۳ و۴ دستور به تعطیلی 

آن ها بدهید و فردا مجدد از صبح فعالیت آن ها بلامانع 
باشد، محدودیت نیست بلکه اعلام برنامه کاری روزانه 
آن هاست. در این میان تنها سینما و تئاترند که ذات 
فعالیت آن ها عصرانه و شبانه است و شما با این کار 

عملاً دستور به تعطیلی مداوم آن ها داده اید.
حسینی ادامه داد: این نحوه محدودیت گذاری صرفاً رفع 
تکلیف و شانه خالی کردن از مسئولیت است و این 
سیاستی است که در تمام ۹ماه اخیر از سوی مسئولان 
و ستاد ملی کرونا دیده ایم. اگر واقعاً به دنبال بازگشایی 
محدود هستید، اجازه فعالیت عصر تا پایان شب را صادر 
کنید. در غیر این صورت شما باید تبعات این تعطیلی و 

خسارات آن را بپردازید.
این مدیر سینمایی بیان کرد: متأسفانه اساساً نسبتی 

میان محدویت ها و ازدحام جمعیت در اماکن مختلف 
اول  نیم سال  در  مخاطبان سینما  کل  نمی شود.  دیده 
امسال به اندازه یک روز متروی تهران نبوده است. به نظر 
می رسد اگر سینماها را به رستوران یا مرکز خرید تغییر 
کاربری دهیم، ادامه فعالیت بلامانع شود. گویی یکی از 
راه های انتقال کرونا، فیلم دیدن است! امروز شما یک 
سر به تفرجگاه های تهران بزنید وضعیت عجیبی است. 

مطمئن می شوید کرونا تنها به سینما رسیده است!
سانس های  سینما  در  اصولاً  کرد:  اظهار  پایان  در  وی 
تا پیش از ساعت۱۸، سانس هایی مرده و کم مخاطب 
به حساب می آیند. همه اینها نشان می دهد دوستان 
تصمیم گیر شناخت کافی نسبت به سینما ندارند و این 

موضوع نیاز به بازنگری دارد.

سینما تئاتر

رایزنی برای تغییر یک ابلاغیه

»تئاتر« بعد از ساعت۱۸ فعال می ماند؟

کل مخاطبان سینما اندازه مسافران یک روز مترو نیست



6
روزنامه

سه شنبه 20 آبان 99 -  شماره  612

تبریک AFC به مناسبت تولد علی کریمی
علی کریمی اسطوره فوتبال ایران و باشگاه پرسپولیس، روز گذشته 42 ساله شد و به همین مناسبت صفحه رسمی 
جام ملت های آسیا تولد او را تبریک گفت و در توئیتر، با انتشار عکسی از علی کریمی با پیراهن تیم های ملی ایران 

و باشگاه های بایرن مونیخ و شالکه نوشته است که مرد سال فوتبال آسیا در سال 2004، امروز 42 ساله شد.

ورزشی

خادم الشریعه در بین پانزده شطرنج باز برتر دنیا
جدیدترین رده بندی بازیکنان شطرنج توسط فدراسیون جهانی این رشته درماه نوامبر 

اعلام شد که براساس آن در بخش زنان »سارا خادم الشریعه«  با ریتینگ۲۴۹۴ 
به همراه یک شطرنج باز روسی در جایگاه چهاردهم زنان جهان قرارگرفت. 

در  ایران است و درسال۲۰۱۸  زنان  ریتینگ شطرنج  نفر نخست  وی 
مسابقات سریع و برق آسای جهان مدال نقره را از آن خودکرد. 

انتصاب ۶ایرانی در کمیته های فدراسیون  والیبال آسیا
۶نماینده ایران موفق شدند در کمیته های مختلف از جمله  مربیان، پزشکی  و  داوری 

صاحب کرسی شوند. فرهاد شاهمیری-عضو کمیته داوران، کسرا غفوری-عضو 
کمیته ساحلی، مهدی اسلامی-عضو کمیته مالی، محمود افشاردوست-عضو 

کمیته مربیان، مسعود یزدان پناه-عضو کمیته مسابقات و دکترغلامرضا 
نوروزی-عضو کمیته پزشکی کنفدراسیون آسیا شدند.

محرومیت ۴ساله کشتی گیر آذربایجان به علت دوپینگ
مورتاز علی مسلموف آزادکار وزن ۷۰کیلوگرم جمهوری آذربایجان که مدال های نقره 

کشورهای اسلامی۲۰۱۷ و برنز اروپا۲۰۱۸ را در کارنامه خود دارد، پس از انجام تست 
در جریان رقابت های جام یاشاردوغو ترکیه، به علت ارتکاب دوپینگ، به مدت 

۴سال محروم شد. این کشتی گیر از ۱۲جولای۲۰۱۹)۲۱تیر۹۸( تا ۱۱جولای۲۰۲۳ 
میلادی) ۲۰تیر۱۴۰۲( ازحضور در تمامی میادین ورزشی محروم شد.

اردونشینان تیم ملی بسکتبال، تست کرونا می دهند
اردوی تیم ملی بسکتبال برای حضور در پنجره دوم رقابت های انتخابی کاپ آسیا از 

۲۳آبان ماه آغاز می شود.براین اساس اردونشینان تیم ملی بسکتبال از جمعه آینده 
و در تالاربسکتبال آزادی، اردوی آماده سازی برای حضور دراین رقابت ها را آغاز 

می کنند.البته روزنخست اردو به بررسی وضعیت سلامت بازیکنان اختصاص 
دارد تانسبت به پاک بودن آن ها از ویروس کرونا اطمینان حاصل شود.

فعلاً خبری از نشست فنی متولیان کشتی نیست
کادرفنی  اعضای  با  کشتی  فدراسیون  متولیان  هماهنگی  نشست 

تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی درخصوص رقابت های جهانی به 
بعدازاعلام تصمیم جدید اتحادیه جهانی موکول شد.درحالی که 

پیش بینی می شد نشست مسئولان فدراسیون درهفته جاری 
برگزار شود،اما فعلاً خبری از این نشست نیست.

فرصت دوباره برای ثبت نام تیم های جامانده لیگ برتر تکواندو
سازمان لیگ تکواندو به تیم هایی که ثبت نام نکرده اند، فرصتی دوباره خواهد 

داد. مهلت ثبت نام برای حضور در رقابت های لیگ تکواندو که تا 
۱۵آبان ماه تمدید شده بود، یک بار دیگر تمدید می شود. این موضوع 

روز شنبه در جلسه رؤسای کمیته های فدراسیون از سوی رئیس 
سازمان لیگ مطرح و مورد موافقت رئیس فدراسیون قرار گرفت.

برخلاف انتظار همه در امارات به مدال رسیدیم
تیم ملی هاکی روی یخ کشورمان، ۱۵آبان- در رقابت های کاپ آزاد امارات 

درچهارمین دیدار خود به مصاف نماینده کشور قزاقستان رفت و موفق 
شد با نتیجه۵ بر ۲حریف خود را شکست داده و به اولین مدال برنز 

این رشته دست یابد.تیم منتخب ایران درنخستین دیدارش در این 
رقابت ها مقابل نماینده اوکراین چهار بر یک پیروز شد.

قهرمان NBA به دنبال ستاره اسپانیایی تورنتو
ستاره تیم بسکتبال تورنتو رپتورز،احتمال دارد فصل آینده راهی 

لیکرز شود.سرج ایباکا بازیکن 3١ساله اسپانیایی که یکی از 
بوده  رپتورز در چندفصل گذشته  تورنتو  تاثیرگذار  نفرات 

و با این تیم دو فصل قبل قهرمان شده بود،مورد توجه 
لس آنجلس لیکرز است.

ن بعضی ها داغشو دوست دار

جهان فوتبال 

تغییرات فدراسیون فوتبال در دعوای حقوقی با 
ویلموتس

از  وکلای سابق فدراسیون فوتبال در شکایت 
ویلموتس تغییر کردند و این فدراسیون با تیم 
حقوقی جدیدی شکایت از رای فیفا به نفع مربی بلژیکی 

را دنبال می کند.

عدم صدور مجوز برای برگزاری لیگ برتر فوتسال
هنوز  گفت:  فوتسال  لیگ  سازمان  سرپرست 
مجوزهای لازم برای برگزاری لیگ برتر فوتسال 

صادر نشده است. 

گلزنی طارمی در شب برد پورتو
تیم فوتبال پورتو در شب گلزنی مهدی طارمی 
مهاجم ایرانی خود مقابل تیم پورتیموننز به برتری 
دست یافت. تیم فوتبال پورتو در هفته هفتم لیگ 
پرتغال یکشنبه شب به مصاف تیم پورتیموننز رفت و در 

نهایت موفق شد با نتیجه ۳ بر یک به پیروزی برسد.

یک پرتغالی دیگر در راه ولورهمپتون
بازیکنان  خرید  به  که  ولورهمپتون  فوتبال  تیم 
پرتغالی معروف است، قصد دارد هافبک پرتغالی 
تیم لیل را خریداری کند. این بازیکن ۲۳ساله 

که سابقه پوشیدن پیراهن بایرن مونیخ را نیز در 
کارنامه خود دارد، پس از انتقال به لیگ فرانسه در بهترین 
فرم خود قرار گرفته است. او در بایرن مونیخ و سوانسی 

نتوانست عملکرد خوبی داشته باشد.

منچستریونایتد به فکر مدیسون در تابستان آینده
طبق آنچه اسکای اسپورت در اختیار مخاطبین خود قرارداد، 
شیاطین سرخ هرچند به ستاره 23ساله علاقمند هستند 

اما به فکر شروع همکاری با وی در آغاز زمستان نیستند.

فصل جدید لیگ برتر فوتبال زنان با تغییرات زیادی از جمله 
در شیوه برگزاری و نیز ترکیب بازیکنان و حضور سرمربیان 

جدید آغاز خواهد شد.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایرنا، لیگ برتر فوتبال 
زنان از هفتم آذر با حضور ۱۲تیم و در ۲گروه ۶تیمی آغاز 
خواهدشد. در گروه نخست شهرداری بم، سپاهان اصفهان، 
نماینده البرز، ذوب آهن اصفهان، همیاری آذربایجان غربی 
و نماینده خوزستان حضور دارند و در گروه دوم تیم های 
وچان کردستان، شهرداری سیرجان، پالایش گاز ایلام، ملوان 
بندرانزلی، زاگرس شیراز و نماینده بوشهر به رقابت خواهند 
پرداخت. شهرداری بم در فصل گذشته با سرمربیگری مرضیه 
جعفری و کسب ۵۴امتیاز برای هفتمین بار در صدر جدول 
لیگ برتر قرار گرفت و در این فصل نیز با جدایی زهرا قنبری 
یکی از مهره های کلیدی این تیم کار سختی برای تکرار 
قهرمانی خواهد داشت. البته سرشین کمانگر کاپیتان فصل 
گذشته وچان کردستان به این تیم پیوست. سپاهان دیگر 
تیم حاضر در گروه نخست است که  در فصل گذشته با 
سرمبیگری بیان محمودی با ۳۸امتیاز از رده سوم به رده 
چهارم جدول سقوط کرده بود و مهناز امیرشقاقی در این فصل 
سرمربیگری این تیم را برعهده دارد. همچنین هیئت فوتبال 
البرز نیز در آن فصل با سرمربیگری مریم ایراندوست و کسب 
۲۵امتیاز در رده ششم جدول ایستاد و سارا قمی به عنوان 
یکی از بازیکنان برجسته این تیم برای فصل جدید هم تمدید 
کرد. از دیگر تیم های گروه نخست ذوب آهن اصفهان است 
که در فصل گذشته با ۱۸امتیاز و ۳رده سقوط در جایگاه 
هشتم نشست. این تیم در این فصل زهرا خواجوی را به 
تیم  نیز  غربی  آذربایجان  همیاری  دارد.  دروازه بان  عنوان 
دیگری است که در فصل گذشته با ۱۶امتیاز و یک رده سقوط 

در جایگاه نهم نشست. آویسا خوزستان هم در آن فصل با 
هفت امتیاز در رده یازدهم جدول قرار گرفت. اگر بخواهیم به 
گروه نخست نگاهی بیندازیم شهرداری بم و سپاهان جزو 
تیم هایی هستند که شانس صعود به مرحله بعد را خواهند 
داشت. باید دید که هیات فوتبال البرز و ذوب آن اصفهان در 
این فصل چه بازی را به نمایش می گذارند و آیا می توانند 
جزو مدعیان باشند یا خیر. در گروه دوم نیز وچان کردستان، 
فصل گذشته با سرمربیگری سمیه شهبازی و ۴۸امتیاز نایب 
قهرمان لیگ برتر شد. این تیم در این فصل در بازار داغ نقل و 
انتقالات با حضور بازیکنان جدیدی چون زهرا قنبری، گلنوش 
خسروی و تمدید با سمیه خرمی می تواند نمایش قدرتمندی 
داشته باشد و سکوی قهرمانی را بدست بیاورد. شهرداری 
سیرجان نیز در فصل گذشته با ۴۱امتیاز از رده دوم به سوم 
سقوط کرد و سرمربی آن دلیلش را جوانگرایی تیم دانست. 
پالایش گاز ایلام هم  فصل گذشته با ۳۵امتیاز و دو رده 
صعود در جایگاه پنجم لیگ برتر ایستاد. ملوان بندرانزلی دیگر 
تیمی است که در فصل گذشته عملکرد چندان خوبی نداشت 
و به گفته اعظم غلامی سرمربی آن، بازیکنان خوب خود را 
از دست داده بود. در نهایت این تیم در آن فصل با ۲۰امتیاز 
و یک رده سقوط، به هفتم جدول رسید. زاگرس شیراز تیم 
دیگری است که در فصل گذشته به دلیل مشکلات مالی قرار 
بود منحل شود اما این اتفاق رخ نداد و در نهایت با عملکردی 
ضعیف و کسب ۱۳ متیاز در رده دهم جدول باقی ماند. سینا 
بوشهر تیمی است که در فصل گذشته تنها سه امتیاز کسب 
کرد و یکی از ضعیف ترین تیم های حاضر در لیگ برتر بود و 
در این فصل بازهم بوشهری ها نماینده خود را روانه لیگ برتر 
کردند تا شاید امیدی به کسب امتیاز بالاتر وجود داشته باشد.
با ارزیابی گروه دوم وچان کردستان و شهرداری سیرجان 

می توانند جزو دو تیم صعود کننده به مرحله بعد باشند. هر 
چند نباید پالایش گاز ایلام را نادیده گرفت. نباید فراموش 
کنیم که در این فصل دستمزد برخی از بازیکنان افزایش 
داشته و حتی طبق شنیده ها این افزایش نجومی در یک 
این موضوع می تواند نقش  یا دو تیم مشاهده می شود. 
مهمی در بالا رفتن انگیزه و کیفیت بازی بازیکنان داشته و در 
رساندن آن تیم به قهرمانی یا نایب قهرمانی تاثیرگذار باشد. 
برخی ها از افزایش نجومی دستمزدها در وچان کردستان 
سخن گفته اند و در این زمینمه کاظم مفاخری در گفت و 
گو با ایرنا عنوان کرد که دستمزدی بالای ۱۰۰میلیون تومان 
نداریم. در هر صورت اگر هم قراردادها بالای ۱۰۰میلیون تومان 
باشد برای دختران فوتبالیست ایرانی که همواره از  پایین 
بودن دستمزدها گلایه می کردند، خبر خوشی است و این امر 
در افزایش سطح و کیفیت لیگ برتر موثر خواهد بود. حال 
باید دید که با چنین تغییرات اساسی در شهرداری بم و وچان 
کردستان و پخش شدن ملی پوشان در تیم های مختلف و 
دستمزدهای بالا،  لیگ برتر با کیفیت و متفاوتی را نسبت به 

فصل گذشته تجربه خواهیم کرد یا خیر.

مستطیل سبز

لیگ برتر فوتبال زنان؛ از جوان گرایی تا افزایش چشم گیر قراردادها



روزنامه

7
سه شنبه 20 آبان 99 -  شماره  612

اسطوره شنا و واترپلوی ایران درگذشتورزشی
»حیدر شونجانی« اسطوره شنا و واترپلوی ایران که رکوردهای متعددی 

را از خود به جای گذشته بود، در 74 سالگی درگذشت.

از رفتارهایی غیرمتعارف تا تصمیمات مضحک؛

حرفه ای که چه عرض کنم، لااقل آبروداری کنید!

درست بیست سال شد که نام »حرفه ای را فوتبالمان 
قدرتمندانه با خود یدک می کشد، فوتبالی که در این 
اوقات،  اغلب  که  داده  نشان  کاملا  اخیر  سال  چند 
فوتبالِ القاب و عناوین است تا افتخار و مدیریت و 
اقتدار، مثلا عزیزی چندی پیش، فدراسیون فوتبالی که 
نه درب دارد و نه پیکر، نه رئیس دارد و نه اساسنامه 
و قوانینش مورد تایید فیفا است را مزین به نام پنج 
ستاره کرد یا همین چند ماه پیش هم، مدیر مدبری 
در وزارت ورزش ادعا کرد، سرخابی های پایتخت در 
احسن الاحوال ترین دوران تاریخشان به سر می برند، 
با کمی تامل متوجه می شویم، باآنکه هر دو ادعای 
آن دو بزرگوار از بیخ و بن نادرست بود و فدراسیون 
ما در واقعیت نیم ستاره هم به زور دارد چه برسد به 
پنج ستاره یا اوضاع استقلال و پرسپولیسی که کاملا 
مشخص است و به لطف همین دوستان توانمند در 
شده  خاص  و  عام  مضحکه  ورزش،  مدیریت  عرصه 
اند، اما بعد از نطق عجیب دوستان به دلیل اینکه آن 
صحبت ها به وزارت ورزش و فدراسیون فوتبال ما پرو 
بال می داد و به اصطلاح آنها را باد می کرد و صرفا در 
حد نمایش هم عموم مردم را برای مدتی فریب می 
داد اتفاق خاصی نیفتاد و کسی هم دنبال این نرفت 
که بگوید با چه معیاری به این نتایج گرانبها رسیدید.

پس با این اوصاف اینکه سالیان سال است می گویند 
وجه  هیچ  به  است،  پرمدعاها  فوتبال  ایران،  فوتبال 
ببینیم،  جمله ی اشتباهی نیست، حالا می خواهیم 
برای لیگی که با افتخار از حرفه ای شدن آن صحبت 
می کنیم تا چه حدی در سطح نامش برتر و حرفه 

ای شده است.
این فصل هم مانند فصول گذشته، فوتبال حرفه ای 
ایران و لیگ کاملا برتر ما در همان هفته اول برگزاری 
حد  ترین  معمولی  از  سطح  چندین  داد  نشان  هم 
ممکن هم پایین تر است، فقط می خواهیم به چند 
مورد از اتفاقات همین هفته اول بپردازیم تا بیشتر با 

لیگ حرفه ای ایران آشنا شویم:
از  خواهیم  می  وقتی  که  شده  عادت  برایمان  دیگر 
ناکارآمدی های مدیریتی صحبت کنیم باید از استقلال 
شروع کنیم، در ابتدای کار باید بگوییم که استقلالی 
ها با تلاش های بی دریغ مدیران اسبق و فعلیشان، 
روانه  بسته  پنجره  با  آسیا  مانند  را  تیم  قدرتمندانه 
لیگ برتر کردند با دلایلی مضحک که پول دیر نشست 
از این  و زمین کج است و هوای آلمان ابری بود و 
شود،  می  چطور  نفهمدیم  هم  آخر  ها،  حرف  دست 
پنجشنبه  در  ها،  خارجی  به  هایمان  پرداختی  همه 
اتفاق می افتد که جمعه آن تعطیلی ماست و شنبه و 
یکشنبه اش برای فرنگی ها تعطیل، با همین فرمون، 
آغاز  سوءمدیریت  با  را  لیگ  معمول  طبق  استقلال 
نبود و استقلالی که روزی  پایان کار  این  البته  کرد. 
برفراز آسیا بود و حالا هم از بزرگترین تیم های آسیا 
از داشتن یک دست لباس برای  محسوب می شود، 
بازی اول محروم بود و مجبور شد از لباس های چند 

فصل پیش خود استفاده کند.
بحران لباس فقط برای استقلالی ها نبود، آلومینیومی 

های اراک هم در اقدامی قابل تامل با پیراهن های تیم 
ملی ایتالیا در دیدار با نساجی حاضر شدند، مسئولان 
اراکی در نهایت کج سایقگی از لوگو و نام ایرالکو هم 
بر روی پیراهن های تیم ملی ایتالیا استفاده کرده بود.
هفته  در  اراک  آلومینیوم  با  ما  ای  حرفه  لیگ  البته 
اول، دوبار گل کاشت، به جز پیراهن های جالبشان، 
جناب رسول خطیبی پس از ۹۰ دقیقه و شکست سه بر 
صفر، استعفایشان را در فضای مجازی تقدیم هواداران 
کردند، حالا اینکه چه اتفاق هایی در یک هفته رخ داده 
است و چرا قبل از شروع مسابقات به فکر حل مشکل 

نبودند، الله و اعلم...
ای  بار حرفه  تنهایی  به  علیرضا خان منصوریان هم 
گری رفتاری، اخلاقی، مربیان در لیگ تماما برتر ما 
را به دوش کشید، علی آقا، با رفتاری درخور لیگ ما 
صحبت  انتهای  در  بازی،  پیش  خبری  کنفرانس  در 
هایشان بعد از این که دستشان را بر روی میز و صندلی 
و میکروفن کشیدند، به دهانشان هم تماس دادند و 
را  تا هم کرونا  بر قلب هواداران فرستادند  ای  بوسه 
غافلگیر کنند و هم هواداران پرشور تراکتور از محبت 

داش علی بی بهره نباشند.
برتر  لیگ  در  از شروع فصل هم مشخص شد  پیش 
مربی حاضر مدرک حرفه  از شانزده  مربی  ما، هشت 
بر  این هشت عزیز  نباید   afc قانون ندارند، طبق  ای 
روی نیمکت می نشستند اما به دلیل اینکه فوتبال 
ما ید طولایی در بی قانونی دارد هیچ اتفاقی نیفتاد 
و آن هشت مربی، آسوده خاطر به فعالیتشان ادامه 
دادند، سازمان لیگ هم به دستور فدراسیون فوتبال 
به خاطر اینکه حسن نیتش را نسبت به تیم ها برای 
دور زدن قانون نشان دهد، برای مهدی رحمتی حکم 
سرپرستی زدند تا فوتبالمان به افتخار داشتن اولین 
مربی  جناب  البته  برسد،  هم  تاریخ  سرپرست  مربی 

سرپرست کولاک کردند و به برد سه گله هم رسیدند.
در دیدار ذوب آهن و فولاد هم یک گزارشگر حرفه ای، 
گزارش دیداری از همان لیگ حرفه ای که گفتیم را 
برعهده داشت، جناب گزارشگر در همان ابتدای بازی 
با بیان جمله ی »تقابل گاندوهای اصفهانی به همراه 
فولاد  و  لالیگایی  جواد  مقابل  در  آیی  سری  رحمان 
آسیایی« در ابتدا هم شوکی به بینندگان مسابقه وارد 
کرد که تا چند دقیقه از بار سنگینی جمله قصار ایشان 
سرمان گیج می رفت، ایشان هم نشان داد چه قدر 
با  و  هستیم  لول  تاپ  و  ای  حرفه  ورزش  رسانه  در 

داشتن چنین گزارشگران خلاقی برای بازی های لیگ 
برتر، اصلا نبود امثال عادل فردوسی پور هم به چشم 

نمی آید.
از برنامه ریزی دوستانمان در سازمان لیگ هم باید 
بگوییم، هفته اول را در زمانی مقرر کردند که بعد از 
برگزاری بازی ها، فیفادی آغاز می شود و باز هم تیم 
ها از حالت آمادگی کامل خارج می شوند، حالا اینکه 
چرا یک هفته تا ۱۰ روز بازی ها را عقب انداختند و 

تاثیرش در کرونا چه بود، خدا می داند.
و شهرخودرو مشهد  تبریز  ماشین سازی  با  دیدار  در 
هم، چند دقیقه قبل از بازی به تیم وحید بیاتلو اعلام 
شد از بازیکنان جدید، نمی توانند استفاده کنند، این 
موضوع جدا از ایجاد مشکل برای تیم، شدیدا سرمربی 
دهه شصتی تبریزی ها رو عصبانی کرده بود، طوری که 
در پایان بازی حسابی از خجالت مسئولان فدراسیون 
و سازمان لیگ درآمد  و حرف هایی را بیان کرد که در 

سطح خود، بسیار شبیه به فوتبال ایران بود.
موارد فوق فقط جزیی از سطح حرفه ای از لیگ برتر 
فقط  شدن  ای  حرفه  حجازی  ناصرخان  قول  به  بود، 
به شماره های خارجی پیراهن هایمان برنمی گردد، 
خیلی چیزهایی را شامل می شود که فوتبال ما از آنها 

محروم است.
شما فکر کنید مثلا رئال مادرید به دلیل اینکه سفید 
می پوشد، در اولین بازی فصل با لباس تیم ملی آلمان 
به زمین بیاید یا مثلا لیورپول تا چند ساعت مانده به 
مسابقه لباس نداشته باشد، یا مثلا فکر کنید لمپارد 
یا کلوپ در کنفرانس مطبوعاتی به مثال علی منصور، 
اصلا  یا  بگیرد،  سخره  به  را  بهداشتی  های  پروتکل 
مربی در سطح حرفه ای در پایان بازی بیاید بگوید، 
ما باختیم چون مسئولان با من مشکل دارند و چون 
من سرمربی تیم بودم به مسئولین باختیم، پس اگر 
واقعا آن ها حرفه ای هستند و لیگشان »برتر«، پس 

ما کجاییم؟
حرف و سخن زیاد است، از معمولی ترین آپشن های 
لیگ حرفه ای مثل، حق پخش و درآمدهای تبلیغاتی 
و جشن پیراهن نخواستیم، خواهشا در حد توان در 
رفتار و تصمیمتان نیمه حرفه ای باشد و کمی آبرو 
برای  از همین موارد گفته شده،  داری کنید، بعضی 
یک عمر سرافکندگی کافی است، فوتبالی که گویا با 
خنداندن  قصد  فقط  و  اداره می شود  طناز  مدیریتی 

مردم را دارد تا مدیریت کلان ورزش...

دریچهذره بین

با آل کثیر در راه سوییس؛

آخرین تیر پرسپولیس 
به هدف می خورد؟

وکیل پرونده آل کثیر می گوید باشگاه قصد دارد با استدلال های 
متفاوت در لایحه ارسالی به CAS رأی لغو موقت محرومیت 

را بگیرد.
به گزازش دنیای هوادار به نقل از ایران ورزشی، به نقل از ایران 
ورزشی ، موضوع محرومیت آل کثیر همچنان یک دغدغه جدی 
برای باشگاه، کادر فنی و هواداران پرسپولیس به حساب می آید 
و یا اینکه کمیته استیناف کنفدراسیون فوتبال آسیا هم این 
محرومیت را تأیید کرده اما باشگاه پرسپولیس نمی خواهد کوتاه 
بیاید و این مسأله را در بالاترین مرجع حقوقی ورزشی دنبال 

خواهد کرد.
حالا تنها راه باشگاه برای نتیجه گرفتن از پیگیری هایش ارجاع 
پرونده به دادگاه عالی ورزش است تا بلکه بتواند از آل کثیر در 
بازی فینال لیگ قهرمانان استفاده کند. فعلا باشگاه منتظر 
 CAS شرح تفصیلی رأی است تا بلافاصله لایحه دفاعیه خود را
بفرستد. با این وجود پرسش هایی در خصوص ارجاع پرونده به 
CAS وجود دارد. از جمله اینکه با توجه به اینکه معمولا بررسی 
پرونده ها در این مرجع زمانبر است آیا پرسپولیس می تواند 
امیدوار باشد که قبل از فینال آسیا عیسی را در تیم داشته باشد 
یا نه؟ هومن هدایتی وکیل دادگستری و متخصص در حقوق 
ورزشی در این خصوص می گوید: »CAS را سامارانش رئیس 
سابق کمیته بین المللی المپیک پایه گذاری کرد و هدف اولیه 
این مرجع تسریع در تصمیم گیری های ورزشی بوده. اگر دقت 
کنید در حاشیه المپیک ها هم CAS حضور دارد و از آنجایی 
که قصد دارند مانع از اطاله بررسی موضوعات حقوقی ورزشی 
شوند یک فرمولی دارند که بررسی می کنند و رأی می دهند. 
درست است که مسابقات لیگ قهرمانان به صورت متمرکز برگزار 
نمی شود اما یک تورنمنت در حال برگزاری است و بازی فینال 
هم چیزی حدود 40 روز دیگر برگزار خواهد شد اما CAS تا آن 
موقع می تواند تصمیم گیری کند و رأی بدهد. البته این بدان 
معنی نیست که ما حتماً برای تغییر رأی اولیه شانس داریم و 

این را فقط از حیث زمان تصمیم گیری گفتم«.
 CAS شایعه ای در اردوی پرسپولیس به گوش می رسید که
می تواند رأی استیناف  ای اف سی را موقتاً لغو کند و بعد از 
چند ماه رأی نهایی خودش را اعلام کند که همین باعث خواهد 
شد عیسی تا آن زمان بتواند برای پرسپولیس در لیگ و لیگ 
قهرمانان آسیا بازی کند. هدایتی در این خصوص می گوید: 
»CAS از قانون کوانتوم ١2 کشور سوییس تبعیت می کند که 
در آن قانون نوشته شده این مرجع نمی تواند از اجرای حکم به 
صورت موقت جلوگیری کند اما قادر است به صورت ماهیتی 

حکم را لغو کند«.
حالا که قرار است پرسپولیس این پرونده را در مرجعی فراتر از 
آسیا پیگیری کند برخی امیدوارند که شاید اتفاق خوبی بیفتد. 
تا کنون اعتراض و دفاعیات باشگاه پرسپولیس دو بار در مراجع 
انضباطی و استیناف  ای ف سی رد شده که در کشورمان این 
برخورد ظالمانه تلقی شده اما حالا که قرار است یک نهاد جهانی 
به پرونده رسیدگی کند امیدواری ایجاد شده که رأی تغییر کند 

و آل کثیر بخشیده شود«.

محمدرضا ولی زاده

  خبرنگار
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